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J E G Y Z Ő K Ö N Y V 
 
 
Készült: Rakamaz Város Képviselő-testületének 2017. december 11. napján 

1730 órától a Rakamazi Városi Művelődési Központ és Könyvtár 
nagytermében megtartott közmeghallgatásáról és városgyűléséről.  

 
Jelen vannak:   Bodnár László polgármester 

Fotta Csaba 
Krausz Csaba 
Szlobodáné Dr. Nagy Judit 
Takács Tibor 
Takácsné Bánlaki Anikó képviselők 

                             
   Dr. Kóder László jegyző  
 Mészáros Ferenc r.százados a Nyíregyházi 

Rendőrkapitányság Rakamazi Rendőrőrs mb. parancsnoka 
 

75 fő rakamazi polgár 
 
Távolmaradt:  
 
Távolmaradását bejelentette: 
 
   Sárközi Mariann képviselő 
 
 
Bodnár László polgármester: 
Tisztelettel köszöntöm a képviselőket, Dr. Kóder László jegyző urat, valamint a 
közmeghallgatáson és városgyűlésen megjelenteket. Külön köszöntöm Mészáros 
Ferenc rendőr százados urat, a Nyíregyházi Rendőrkapitányság Rakamazi 
Rendőrőrsének megbízott őrsparancsnokát. 
 
A polgármester megállapítja, hogy az ülés határozatképes, mert a 7 fő képviselő-
testületi tagból 6 fő jelen van. Sárközi Mariann képviselő a közmeghallgatáson 
nem jelent meg, távolmaradását bejelentette. 
 
Bodnár László polgármester a jegyzőkönyv hitelesítőnek Takács Tibor és 
Takácsné Bánlaki Anikó képviselőket jelöli ki. 
 
 



 776 

Ezt követően Bodnár László polgármester javasolja, hogy a Képviselő-testület a 
meghívóban szereplő napirendi pontokat tárgyalja meg.  
 
A Képviselő-testület 6 igen szavazattal egyhangúlag az alábbi napirendi pontok 
tárgyalását fogadta el: 
 
1.) Beszámoló a város közbiztonságáról, a városban végzett közbiztonsággal 

kapcsolatos tevékenységről. 
Előadó: Mészáros Ferenc mb. őrsparancsnok 

 
2.) Tájékoztató az önkormányzat 2017. évi tevékenységéről, a 2018. évi 

terveiről. 
Előadó: Bodnár László polgármester 

 
3.) Közérdekű bejelentések, javaslatok tétele. 
 
 
1. napirendi pont: Beszámoló a város közbiztonságáról, a városban végzett 

közbiztonsággal kapcsolatos tevékenységről. 
Előadó: Mészáros Ferenc mb. őrsparancsnok 

 
A Nyíregyháza Rendőrkapitányság Rakamaz Rendőrőrsének beszámolója a 
jegyzőkönyvhöz csatolva van. 
 
Mészáros Ferenc r.százados: 
Tisztelettel köszöntöm a rakamazi polgárokat, polgármester urat, valamint a 
Képviselő-testületet. Mészáros Ferenc rendőr százados vagyok. 2017. május 1. 
napjától bízott meg a Nyíregyházi Rendőrkapitányság vezetője a Rakamazi 
Rendőrőrs vezetésével. Azt lehet tehát mondani, hogy egy bő féléve már ezen a 
területen tevékenykedem. Ettől függetlenül a teljes évre vonatkozóan fogok 
Önöknek egy rövid beszámolót tartani a Rendőrőrs helyben végzett 
tevékenységéről.  Kérem, hallgassák meg beszámolómat. 
 
Ezt követően Mészáros Ferenc mb. őrsparancsnok beszámolt a Rendőrőrs 
közbiztonsággal kapcsolatos 2017. évi tevékenységéről, mely beszámoló a 
jegyzőkönyvhöz csatolva van. 
 
Mészáros Ferenc r.százados: 
Amennyiben a lakosságnak közérdekű javaslata, kérdése van, arra szívesen 
válaszolok. Személyes, nem a nyilvánosságra tartozó bejelentés esetén kérem 
keressenek meg a Rendőrőrsön.   
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A Képviselő-testület és a lakosság részéről kérdés, észrevétel a napirendi pont 
kapcsán nem merült fel, ezért Bodnár László polgármester az alábbi határozat-
tervezetet bocsátotta szavazásra: 
„A Képviselő-testület 
Nyíregyháza Rendőrkapitányság Rakamaz Rendőrőrsének Rakamaz város 
közbiztonságáról, a városban végzett közbiztonsággal kapcsolatos 
tevékenységéről szóló 2017. évi beszámolóját megtárgyalta, azt elfogadja.” 
 
 
A Képviselő-testület 6 igen szavazattal egyhangúlag az alábbi határozatot hozta: 
 

Rakamaz Város Önkormányzatának 
193/2017. (XII.11.) KT. 

h a t á r o z a t a  
 

a város közbiztonságáról, a városban végzett 
közbiztonsággal kapcsolatos tevékenységekről 

 
A Képviselő-testület 
 
Nyíregyháza Rendőrkapitányság Rakamaz Rendőrőrsének Rakamaz város 
közbiztonságáról, a városban végzett közbiztonsággal kapcsolatos 
tevékenységéről szóló 2017. évi beszámolóját megtárgyalta, azt elfogadja. 
A határozatról értesül: 
 
1.) Nyíregyháza Rendőrkapitányság Rakamaz Rendőrőrs Rakamaz 
2.) Városi Rendőrkapitányság Nyíregyháza 
 
 
 
Bodnár László polgármester: 
A Rakamazi Polgárőr Egyesület vezetése nevében vagyok itt. Egyesületünk az 
Országos Polgárőr Szövetség tagjaként működik. Cél a biztonságos 
Magyarország megvalósításának segítése. Ezt a feladatot a tagok önkéntesen és 
ingyenesen végzik, végezzük. Kiváló példája ez az egyéni és közösségi 
felelősségvállalásnak. Egyesületünk 52 fővel teljesít szolgálatot. Elsősorban 
saját városunk biztonságának megóvásáért teszünk. Együttműködünk a 
Rakamazi Rendőrőrssel, közös szolgálatokkal, illetve a Szabolcs-Szatmár-Bereg 
Megyei Rendőrkapitánysággal. Alapvető működésünkhöz anyagi támogatást az 
Országos Polgárőr Szövetség biztosít.  
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Az „Év Polgárőre” címet helyi szervezetünk alapította meg. A kiválasztás 
szempontjait közösen alkottuk és a cím odaítélése titkos szavazással történt. 
Azért választottuk a cím átadására ezt a fórumot, hogy a város lakossága is 
tudomást szerezzen munkánkról, munkájukról, hiszen a mi városunk biztonságát 
szolgáljuk.  
2017. évben az „Év Polgárőre” címet három személy nyerte el.  
Az „Év Polgárőre” címet nyerte el Dinó Bertalan János polgárőr. Kérem, vegye 
át az emléklapot.  
Az „Év Polgárőre” címet nyerte el továbbá Kincsesné Medve Katalin és Kincses 
Lajos polgárőrök. Kérem, vegyék át az emléklapot.  
Gratulálok a kitüntető cím elnyeréséhez, jó egészséget kívánok és további 
sikereket a közösségi és magánéletükben. 
 
 
Dinó Bertalan János polgárőr, Kincsesné Medve Katalin és Kincses Lajos 
polgárőrök az emléklapot átvették. 
 
 
2. napirendi pont: Tájékoztató az önkormányzat 2017. évi tevékenységéről, a 

2018. évi terveiről. 
Előadó: Bodnár László polgármester 

 
 
Bodnár László polgármester szóbeli előterjesztése: 
Önkormányzatunk működési kiadásainak tervezett összege 2017. évben 861.927 
eFt. Az ehhez szükséges bevételek 45 %-a a központi költségvetésből az 
önkormányzatot megillető működési támogatásokból származik. Támogatás 
illeti meg az önkormányzatot az általános igazgatási és településüzemeltetési 
feladatok, köznevelési feladatok, szociális és gyermekjóléti feladatok, kulturális 
feladatok ellátására. Ezek jellemzője, hogy azok az ellátott feladat és az ellátotti 
létszám alapján illetik meg az önkormányzatot, azok kizárólag a költségvetési 
törvényben rögzített feladatokra és az ott meghatározott szabályok szerint 
használhatók fel, felhasználásukról minden évben el kell számolni. Például az 
óvodai nevelésre kapott állami támogatás kizárólag az óvoda szakmai és 
működtetési feladataira, az épületek fenntartására, korszerűsítésére használható 
fel. Az államháztartáson belülről származó működési célú támogatások tervezett 
összege 199.970 eFt. Ide tartozik a közfoglalkoztatás támogatása, a védőnői, 
iskola-egészségügyi feladatok ellátására az OEP-től kapott forrás, egyéb 
működési célú pályázati források. Fentiek alapján megállapítható, hogy az 
önkormányzat működési bevételeinek 77 %-a államháztartáson belülről 
származik, azok felhasználása célhoz kötött, csak az adott feladat kiadásaira 
fordíthatóak.  
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Működési bevétele az önkormányzatnak helyi adókból, gépjárműadó 
önkormányzatot megillető részéből (40 %), illetve bérleti díjakból, térítési 
díjakból, nyújtott szolgáltatások ellenértékéből származik. Ezen túl az idei 
bevételeket növeli az előző évi 125,6 millió forint összegű maradvány. 
Összességében 883.212 eFt költhető 2017. évben a település üzemeltetésére, az 
intézmények működtetésére, a szociális ellátásokra, támogatásokra.  
 
A következőkben szeretném ismertetni ezen bevételek felhasználását 
nagyvonalakban. 
1.) A helyi önkormányzatok működésének általános támogatása (141.681 eFt) 

kizárólag az önkormányzati hivatal működésére, a közterületek, közutak, 
köztemető, közvilágítás fenntartására, egyéb önkormányzati feladatok 
ellátására fordítható. Ezen támogatásból kell fedezni a hivatali dolgozók 
béreit, járulékait, egyéb dologi és működési költségeket, a 
településüzemeltetési feladatok ellátását.   

2.) A köznevelési feladatok 80,1 millió forint összegű támogatása kizárólag az 
óvodai feladatok ellátására fordítható. A támogatásból az óvodai dolgozók 
bérét, annak járulékait, az óvoda dologi kiadásait, valamint az épületek 
korszerűsítését, felújítását kell finanszírozni. Ezen forrásból valósult meg az 
idén a Bocskai úti óvoda három csoportszobájában a padlózat cseréje, festés, 
óvodai bútorok beszerzése, valamint két csoportban a nyílászárók cseréje is. 

3.) Szociális és gyermekjóléti feladatok támogatása (152,7 millió forint) szintén 
feladathoz kötötten illeti meg az önkormányzatot. Ebből kell biztosítani a 
gyermekjóléti, nappali ellátás, szociális étkeztetés, bentlakó idősek ellátása, 
családsegítés feladatokat, valamint a közfoglalkoztatás önerejét, 
gyermekétkeztetést és a szociális ellátásokat. Az önkormányzat az idén 30,7 
millió forintot használhatott fel segélyezési kiadásokra (lakásfenntartási 
támogatás, egyszeri segélyek). Az év végén ismét lehetőség nyílt arra, hogy 
a szociális keret terhére a 18 éven aluli gyermekek, valamint a településen 
élő 60 év feletti lakosok részére élelmiszercsomagot biztosítson az 
önkormányzat. Ebből a forrásból november és december hónapban az 
óvodában és az iskolában ingyenes gyermekétkeztetésben részesülnek azok a 
gyermekek, tanulók is, akik a gyermekvédelmi törvény alapján nem 
jogosultak ingyenes étkezésre. Ez várhatóan 1,4 millió forint kiadást jelent 
az önkormányzatnak. 

4.) A kulturális feladatok támogatása a könyvtári, közművelődési feladatokra 
használható fel. 5,4 millió forintos támogatással szemben a kiadások összege 
16,2 millió forint. Ezen kiadások között a könyvtárban, művelődési 
központban dolgozók bére, az épület fenntartása, a városi rendezvények 
kiadásai szerepelnek. 
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5.) Az államháztartáson belüli működési támogatásokat szintén meghatározott 
feladat ellátására kapta az önkormányzat. Az idén novemberig 178,4 millió 
forintot kaptunk közfoglalkoztatásra.   

6.) Az intézmények üzemeltetésén, a kötelező feladatok ellátásán túl az 
önkormányzat támogatást nyújt államháztartáson kívülre is, melynek 
keretösszege az idén 13,2 millió forint. Felhasználása 2017. november 30. 
napjáig a következő: 
- Szent István Karitász Alapítvány 40.000.- Ft, 
- Rakamazi Polgárőr Egyesület 50.000.-Ft, 30.000.-Ft, 
- Rakamazi  Önkéntes Tűzoltó Egyesület 400.000.-Ft, 
- Rakamazi Spartacus Sportegyesület 11.464.051.-Ft (03.17-én 1.100.000.-

Ft, 04.07-én 1.100.000.-Ft, 05.05—én 1.000.000.-Ft, 06.07-én 1.000.000.-
Ft, 08.17-én 1.100.000-Ft, 09.07-én 1.000.000.-Ft, 10.13-án 1.100.000.-
Ft, 10.04-én 3.064.051.-Ft, 11.15-én 1.000.000.-Ft). 

- Cormoran Sporthorgász és Természetvédő Egyesület 101.700.-Ft 
- Görög Katolikus Egyház 350.000.-Ft 
- Római Katolikus Egyház támogatása 70.000.-Ft. 
 

Pénzkészlet 2017. december 7-én 309.102.072.-Ft, melyből 263.128.125.-Ft 
iskola energetikai fejlesztése pályázat támogatása, 3.075.460.-Ft az 
önkormányzatok ASP rendszerhez történő csatlakozása című pályázat 
támogatása, 4.320.540.-Ft szociális tűzifa vásárlásának támogatása, 13.311.984.-
Ft közfoglalkoztatás előlege, 25.265.963.-Ft rendelkezésre álló pénzkészlet. 
 
Szállítói tartozás: 
Törekszünk arra, hogy az önkormányzatnak és intézményeinek lejárt határidejű, 
ki nem egyenlített szállítói tartozása ne legyen. (Természetesen néha 
előfordulnak olyan esetek, hogy egy pár nappal késik a számla kiegyenlítése.) 
Elmondhatom, hogy nyilvántartásaink alapján a mai napon sem az 
önkormányzatnak, sem pedig az intézményeinek nincs kiegyenlítetlen szállítói 
tartozása. Az idén egyetlen egy olyan szállítói tartozása volt az 
önkormányzatnak, amelynek kiegyenlítése elhúzódott. Az Észak-alföldi 
Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft. által kiállított 3.691.433.- Ft összegű 
számlatartozás (amely a Rakamazi Városüzemeltetési Nonprofit Közhasznú Kft. 
„f.a.” felszámolása elrendelése időpontjától 2016. március 31. napjáig a 
rakamazi köztemetőben, az iskolai konyhákban, a műhelyben keletkezett 
hulladék elszállításának díját tartalmazza) kiegyenlítésére rendkívüli 
önkormányzati támogatás iránti kérelmet nyújtottunk be, amely kedvező 
elbírálásban részesült (3.322.289.-Ft támogatás).  
 

Hiteltörlesztés 6.000.000.-Ft, kamat szeptember 30. napjáig 1.632.475.-Ft 
(december 31. napján még várható körülbelül 500.000.-Ft). 
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Tanösvény kiadásai (október 31-ig): 
- nagyteknős  9.815.404.-Ft (ebből 4.402.000.-Ft az akvárium felújítása), 
- kisteknős  663.016.-Ft, 
- csónakkiemelő öblözet kotrása 2.540.000.-Ft, 
- munkabérek és járulékai  13.024.454.-Ft. 

 

Közmunkaprogram 2017-ben:  
2017.03.06. napjával indult el a „140 fős” programunk, amelynek célja a 
lakosság igényeit figyelembe véve a városias külső kialakítása és a 
városüzemeltetés biztosítása.  
Elért eredmények:   
− 2017-ben is folyamatos feladatnak számított a belvíz elvezetés, így 

törekedtünk az átereszek és vízelvezető árkokat tisztán tartani,  
− mederlapok gyártása továbbra is feladatunk volt, mellyel a zárt és nyílt 

medrű árkok karbantartására, felújítására került sor (Hunyadi út, Buji út, 
Rózsa út, Szent István út),  

− útpadkák gréderezése,  
− a Bocskai úti Mesevár Óvoda előtti parkoló térkővel történő kialakítása,  
− a Dózsa György úti Mesevár Óvoda előtti gépkocsi leállók kialakítása,  
− több utcában járdarekonstrukció,  
− "Aranyévek" Szociális Gondozási Központ előtti parkolás biztosítása,  
− helyi piac pavilonjainak felállítása (10 db),  
− folyamatosan keletkezett hulladékok, szemetek elszállítása,  
− közintézmények területének tisztán tartása,  
− virágosítás Rakamaz város több pontján (Kálvária park, körforgalom),  
− a Nagyteknősbéka Ház Látogató Központ megnyitására fából készítettek 

játékokat, amelyeket a gyermekek a folyamatosan kipróbálhatnak,  
− a Nyíregyháza – Tokaj közötti kerékpárút elkészítését követően a 38-as 

számú főközlekedési út belterületi részén tujával történő fásítása, füvesítés, 
virágosítás. 

Önkormányzatunk ugyanúgy folytatni szeretné a mezőgazdasági növények 
termesztését, ugyanis programunk fő célja a közétkeztetést biztosító konyhánk 
számára megtermeljük az alapanyagokat.  
Növénytermesztés:  
- retek 10 kg     - karalábé 428 kg 
- saláta 207 fej    - burgonya 1.296 kg 
- újhagyma 150 csomag   - sárgarépa 679 kg 
- uborka 632 kg    - káposzta 607 kg 
- paprika 630 kg    - batáta 1.134 kg 
- paradicsom 733,5 kg   - cékla 810 kg  
- hagyma 1.727 kg 
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Képzések az alábbiak szerint alakultak: 
2016.12.06 - 2017.04.10 – Kerti munkás képzés (15 fő) 
2016.12.07. – 2017.06.15. – Állatgondozó képzés (15 fő) 
2016.12.07. – 2017.07.31. -  Kőműves képzés (15 fő) 
  
1.) Önkormányzati konyha infrastrukturális felújítá sa, fejlesztése 
Emlékezzünk rá, hogy amikor 2014. októberében a polgármesteri tisztséget 
átvettem, akkor a konyhai eszközök nem voltak az önkormányzat tulajdonában, 
az előző városvezetés felelőtlen gazdálkodása miatt egy felszámoló tulajdonába 
kerültek. Akkor a képviselő-testülettel úgy döntöttünk, hogy a konyhát nem 
engedjük megszüntetni, mert fontos az ott dolgozók munkahelye, fontos 
számunkra a közétkeztetés, a gyermekek, a lakosaink. Pályázatot nyújtottunk be 
és saját forrást is biztosítottunk. A projekt kedvező elbírálásban részesült, 
melynek összköltsége 41.999.629.-Ft. Ebből az építési beruházás költsége 
(nyílászárók cseréje, új padló- és falburkolatok kiépítése, elektromos hálózat, 
épületgépészet kiépítése, stb.) 25.226.955.-Ft, az eszközbeszerzés költsége 
(főzőüst, gázzsámoly, tűzhely, egyéb konyhai eszközök, stb.) 16.772.674.-Ft. A 
beruházás megvalósításához önkormányzatunk 2.099.981.-Ft saját forrást 
biztosított. A felújítás során a konyha és kiszolgáló helyiségei építészetileg, 
gépészetileg és eszközparkjában is teljes egészében megújult. A konyha teljes 
körű infrastrukturális felújításával, a beszerzendő új konyhai eszközök 
alkalmazásával a rakamazi gyerekek és a közétkeztetésben résztvevők jobb 
minőségű, egészségesebb és korszerű technológiával készült ételek 
fogyaszthatnak. 
 
Konyha lapostető szigetelés 
Az önkormányzati konyha lapostető vízszigetelési munkálatait az épületrész 
beázásának megakadályozása érdekében 2.022.729.-Ft saját forrás biztosításával 
elvégeztettük.    
 
Konyha palatető héjazatának cseréje  
Megállapításra került, hogy ezen túl a palatető héjazatának cseréje is szükséges, 
mivel az rendkívül elavult, rossz állapotú. A munka elvégzésre megtörtént, 
melynek összköltsége 1.525.552.-Ft, az összeget az önkormányzatunk saját 
forrásból biztosítja. 
Saját forrás összesen: 5,648 millió Ft 
 
2.) Nagyteknős beruházások 2017. évben 
Nagyteknős akváriumainak berendezése, világítása 
Szintén saját forrásból elkészült az épületben lévő 2 db akvárium 
berendezéseinek teljes kialakítása (szűréstechnika, medencefóliázása, sziklás 
háttér kialakítása, növényzet illetve halak telepítése) és megvilágítása. 
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Két akvárium, gépészeti munkálatok végzése, élőlényekkel való megtöltése. 
Forrás: 4.472.000.-Ft (saját forrás) 
Nizsalóczki Zsolt helyi vállalkozóval elvégeztetve. 
Forrás: bruttó 357.814.-Ft (saját forrás, kigazdálkodtuk). 
Mindezekre azért volt szükség, hogy a két akvárium látogatható legyen. 
 

Nagyteknős ház honalapítás kori rekonstrukciós tárgyak megvétele 
Városunk 950 éves évfordulójának tiszteletére a Nagyteknősbéka ház épületében 
egy X. századi interaktív kiállítást rendeztünk be. Célunk az, hogy a 
látogatóközpont látványelemeit bővítsük és a projekt keretében vállalt látogatói 
létszámot biztosítsuk. 
A kiállításhoz 4 millió forint saját forrást biztosított a Képviselő-testület azért, 
hogy vonzó legyen, hogy a látogatói számot tudjuk teljesíteni, mert erre nem 
kaptunk pénzt. 
 

Nagyteknős előtti járda burkolása, vízelvezetés biztosítása 
A feladat elvégzéséhez 350.774.-Ft saját forrás biztosítása volt szükséges. 
 

Nagyteknős vagyonvédelmi rendszerének kiépítése 
Riasztó kiépítéséhez 260.477.-Ft saját forrást biztosítottunk. 
 

Költségek összesen:  
Nagyteknős: 9.815.404.-Ft 
Kisteknős: 663.016.-Ft 
Csónakkiemelő öblözet: 2.540.000.-Ft 
Munkabér és járulék: 13.024.454.-Ft 

 
3.) Vizitanösvény hitel törlesztése 
A hitelt a nagyteknős beruházás befejezésére 2016. évben vette fel az 
önkormányzat, azért hogy ezáltal a település elkerülje a visszafizetési 
kötelezettséget és a csődöt elkerüljük. A hitelt törlesztjük évi 6 millió Ft+ 
kamata (09.30-ig 1.632.475.-Ft+ 12.31-ig várható 500.000.-Ft). Ezt is 
kigazdálkodjuk évente és fizetjük. Mindezt úgy, hogy a lakosságot külön adóval 
nem terheljük. Mi adót szüntettünk meg (kommunális adó), nem adót vezettünk 
be, ez az igazi rezsicsökkentés. 
 
4.) TURUL ÜNNEP 
A településünk az idén 950 éves. Ennek tiszteletére a nagyteknősbéka ház 
melletti rendezvényterületen és a nagyteknős házban került az ünnepség 
megrendezésre. 
Forrás: 5,5 millió Ft (2 millió Ft az Emberi Erőforrás Minisztériumától, 1 millió 
Ft vállalkozásoktól, egyéb szervezetektől, illetve 2,5 millió Ft saját forrás). 
Köszönet az önzetlen támogatóknak, munkájukat felajánló önkénteseknek, 
Takácsné Bánlaki Anikó alpolgármesternek. 
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5.) Kempinghez kapcsolódó előző városvezetés idejéből visszamaradt fizetés 
2011.03.31. keltezéssel lett kötve a vállalkozási szerződés. Elkészült egy be nem 
fejezett szerkezet, alap, aminek a szerződés szerinti értéke az előző városvezetés 
idején nem lett kifizetve. Szakértő ennek az alapnak az értékét 21.630.000 Ft-ra 
értékelte. Az általam vezetett Képviselő-testület a vállalkozó részére 21 millió Ft 
kifizetését teljesíti úgy, hogy ebben az évben 14 millió Ft-ot, 2018. évben 7 
millió Ft-ot fizet ki. Ezt is kigazdálkodtuk és kifizettük, kifizetjük. Ez is 
örökség. 

 
„C” kategóriás ifjúsági szálló építése a kemping területén 
Ez a projekt is az előző városvezetés idején indult és nem valósult meg. 
A választási kampányom során és a 2014., 2015. és 2016. évi 
közmeghallgatásokon is tájékoztattam a lakosságot arról, hogy ezt a projektet is 
a szabálytalan dolgok övezik. Az előző városvezetés idején 2009. évben az 
önkormányzati tulajdonú Rakamazi Tisza-Kemping Kft. több, mint 57 millió Ft 
UNIÓ-s előleget hívott le a projekt megvalósítására, azonban nem fejezte be a 
beruházást, alig kezdte el, a pénzt elköltötte. 2013. évben - AZ ELŐZŐ 
VÁROSVEZETÉS IDEJÉN - az állam a szerződéstől végleg elállt, az 57 millió 
Ft és kamatainak (több mint 80 millió Ft) a visszafizetését, végrehajtását 
elrendelte az állam. Ezt most hajtják végre. Felszámolás alá vonták a Kft-t. Ez a 
hátralék is a korábbi vezetés idején keletkezett. 

 
6.) József Attila út felújítására pályázat benyújtása 
A József Attila út felújítására a Belügyminisztériumhoz 8.940.800.-Ft összegű 
pályázatot nyújtottunk be, amely nem nyert. 

 
7.) Buji út keleti végének rendezése, Hársfa út mentén levő árok tisztítása, 
szemét elszállítása 
Ez is egy régi és megoldatlan örökség. Egyes mezőgazdasági vállalkozók, 
mezőgazdasági gépet vezetők nem fordítanak figyelmet arra, hogy ha felhordják 
a gépekkel a sarat az útra, akkor le kell takarítani. Az önkormányzat 
forgalomelterelésről döntött, bízva abban, hogy az érintett mezőgazdasági 
vállalkozók betartatják a dolgozóikkal a KRESZ előírásait és a probléma 
megoldódik. A rendőrség hathatós közreműködését kértük. Ha kell 
bírságoljanak. 
 
8.) Aranyosi út csatlakozása a Szent István úthoz aszfaltosan. Sok évtizedes 
probléma lett megoldva. 

 
9.) Rakamaz és Térsége Szociális Társulás. 
2017. január 1. napjától csatlakozott Timár és Tiszanagyfalu település, így a 
Társulás már 4 településen működik (Szabolcs és Rakamaz is). 
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10.) Kegyeleti Közszolgáltatási Szerződés módosítása 
A Képviselő-testület 2017.március 1-től Ladomérszki István temetkezési 
vállalkozót bízta meg a rakamazi köztemető üzemeltetésével, a köztemetési 
feladatok ellátásával. 
 
11.) Peugeot Partner 170 CD típusú gépkocsi vásárlása 
350 e Ft-ért vásárolta az önkormányzat a településüzemeltetéshez, közfoglalkoz-
tatáshoz kapcsolódó feladatok ellátására. 

 
12.) Szociális célú tűzifa 
2016. évben 311 m3 szociális tűzifát nyert az önkormányzat, az idén ez a 
mennyiség 458 m3. A NYÍRERDŐ Zrt. a tűzifa felét szállította le az idén, a 
másik felét januárban fogja leszállítani, a kérelmeket akkor lehet ismételten 
beadni. Elsősorban azok kérelmei lesznek támogatva, akik az első körben nem 
adtak be kérelmet és természetesen megfelelnek a jövedelmi feltételeknek. 
A kérelmek benyújtásához nyomtatványt a hivatal ad. Azok jogosultak 
támogatásra, akinek a háztartásában együtt élő személyek egy főre eső havi 
nettó jövedelme nem haladja meg az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb 
összegének 250 %-át, egyszemélyes háztartás esetén 300 %-át (28.500.-Ft), 
valamint fatüzelésre alkalmas berendezéssel rendelkezik. 
A Képviselő-testület további 1 millió Ft-ért (ami saját forrás) vásárolt még 
tűzifát 2017. novemberében.  
A kérelmek elbírálása a Képviselő-testület döntése értelmében a polgármester 
hatáskörébe került, a gyorsabb eljárás érdekében továbbá az adminisztratív 
terhek csökkentése érdekében. 

 
13.) Rendkívüli települési támogatás (csomagosztás) 
2017. december 2-án a rakamazi állandó lakóhellyel rendelkező 2017. december 
31-ig legfeljebb a 18. életévet betöltött gyermekek részére a Képviselő-testület 
élelmiszercsomagot biztosított 4.000.-Ft/Fő értékben. Élelmiszercsomagban 831 
fő részesült. 

 
2017. december 9-én a rakamazi állandó lakóhellyel rendelkező 60. életévet 
meghaladó, vagy 2017. december 31-ig 60. életévet betöltő lakosok részére 
csomagot adott 4.000.-Ft/fő értékben. Élelmiszercsomagban 1231 fő részesül. 

 
Az önkormányzat erre a célra több, mint 8 millió forintot biztosított és 
gazdálkodott ki a FELELŐS, CÉLTUDATOS, és TAKARÉKOS 
gazdálkodásával. 
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14.) Gyermekétkeztetés támogatása 
Az önkormányzat az óvodás és iskolás gyermekek étkeztetését is ingyenesen 
biztosítja 2017. november, december hónapokban, akik után a szülőknek 
étkezési díjat kellene fizetni. Ennek a költsége várhatóan 1,4 millió forint, 
melyet az önkormányzat sikeresen kigazdálkodott. 
 
15.) Bocskai úti óvoda belső felújítása, óvoda előtti ingatlanrész rendezése 
A felelős, céltudatos, takarékos gazdálkodás eredményeképpen Önkormány-
zatunknak saját forrásból lehetősége nyílt arra, hogy a Bocskai úti óvodában 
felújítási munkálatokat végezzen. Célunk az volt, hogy a megújult, tiszta 
környezetben az óvodás korú gyermekek jól érezzék magukat. Több, mint 10 év 
telt el a legutóbbi felújítási munkálatok elvégzése óta. 
Idén ősszel 3 frissen festett csoportszoba, megújult tornaszoba, több, mint 300 
nm-en új, esztétikus laminált padlóburkolat várta az óvodába érkező kicsiket. 
Óvodabútorok kerültek beszerzésre a csoportszobákba (asztalok, székek, 
öltözőszekrény). Megtörtént a világítás korszerűsítése is. 
 
Festés, belső járda felújítás, kerítés lábazat munkadíja: 1,5 millió Ft+ 
anyagköltség 
A belső munkálatok mellett azonban az óvoda előtti ingatlanrészen is 
halaszthatatlan munkálatokat kellett eszközölni. A rossz állapotú, 
balesetveszélyes járda és a csapadékvíz-elvezető árok is felújításra szorult. 
Mivel az intézmény előtti parkolás mindig gondot okozott, ezért Képviselő-
testületünk úgy döntött, hogy a járda felújításával egyidejűleg a csapadékvíz-
elvezető rendszer balesetveszélyes állapotát is megszünteti, az útpadkát 
térkövezéssel biztonságosabbá és esztétikusabbá teszi. 

 
Óvoda előtti közterületen a csapadékvíz elvezetés, járda felújítás, padka 
rendezés: 1.421.130.-Ft  (saját forrás) 
Bocskai úti óvoda épület külső nyílászáróinak cseréje. 
Az óvoda épületében lévő 2 db csoportszoba nyílászárói még fa szerkezetűek, 
nem hőszigeteltek emiatt a helyiségek hidegek, illetve nagyobb esőzések esetén 
be is áztak. Energiahatékonyság szempontjából elengedhetetlen volt ezen 
nyílászárók műanyagra történő cseréje, mely munkálatok elvégzése megtörtént. 
A beruházás összköltsége 2.001.591.-Ft, mely összeget az önkormányzatunk 
saját forrásból biztosította.  
 
16.) Felújítások 
Dózsa György úti Családsegítés épületének felújítása. 
Ezen épületen komolyabb felújítás évtizedek óta nem történt, az épület állapota 
leromlott, az teljes külső és belső felújítást igényel. A beruházással megvalósult 
az épület tetőhéjazatának cseréje, külső hőszigeteléssel való ellátása, nyílászárók 
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cseréje, hideg- és melegburkolás elvégzése, járda és gépkocsi beálló felújítása. A 
beruházási munkálatok jelenleg még folynak, összköltsége 10.528.342.-Ft, 
melynek forrása az önkormányzat 2017. évi költségvetési rendeletében 
biztosítva van. 
 
17.) Rakamaz, Akácfa út 1/a. szám alatti Egészségügyi Központ fűtési 
rendszer felülvizsgálata 
Az Egészségügyi Központban az elszámoló számla kiküldését követően a 
gázszámla nagyon magas volt, amit az önkormányzatnak ki kellett fizetnie. A 
rendszert felülvizsgálva kiderült, hogy az egyik helyen a vezeték össze volt égve 
a falban, ami a kazánt állandó működésre késztette. A fűtési rendszert 
megjavítottuk, fűtésvezérlő rendszert építettünk be, melynek költsége 384.792.-
Ft saját forrásból. 
 
18.) Bursa Hungarica Önkormányzati Ösztöndíjrendszer 
A Képviselő-testület pályázatot írt ki a Bursa Hungarica Felsőoktatási 
Önkormányzati Ösztöndíjra vonatkozó támogatásra. A pályázó 15 fő rakamazi 
gyermek 5.000.-Ft/fő/hó támogatásban részesülnek. Az elmúlt évben a 
támogatás mértéke 2.500.-Ft/fő/hó volt. Egy tanuló egy tanévben 50.000.-Ft 
támogatást kap a Képviselő-testülettől. 
 
19.) Kerékpárút építés 
A Nyíregyháza – Tokaj közötti kerékpárút szakasz megvalósításához 
kapcsolódó Rakamaz belterületi és külterületi kerékpárút szakaszok építtetője a 
Magyar Állam nevében eljáró NIF Nemzeti Infrastruktúra Fejlesztő Zrt. volt, 
azonban a létesítésével járó építési munkálatok rengeteg munkát adtak és a 
garanciális időszakban még adnak is az önkormányzat szakembereinek. A 
kerékpárút építés során teljesen át lett építve a Nyíregyháza felé eső belterületi 
határtól a körforgalomig tartó szakaszon a már korábban meglévő kerékpárút. A 
kerékpárút építéssel egyidejűleg zártrendszerű csapadékvíz elvezető rendszer 
lett építve, melynek során szükség szerint fel lettek újítva a felújítást igénylő 
befogadó rendszerek. A körforgalomtól az Aranyos-hídig a Szent István út két 
oldalán csak piktogramokkal jelölt kerékpárút létesült, azonban e szakaszon is el 
lettek végezve a legszükségesebb felújítási munkálatok, úgy mint a padka 
rendezés, az aszfalt burkolat lokális javításai, az útcsatlakozások kiépítése. A 
megvalósult nyomvonal mentén, a Szegfű út – Béke út közötti szakaszon lévő 
füvesítési, növénytelepítési munkálatokat az önkormányzat saját forrásból 
biztosította. Az Aranyos-hídtól a Rakamazi üdülő övezetben lévő 
Nagyteknősbéka házig teljesen új kerékpárút létesült, a 38. számú főútvonal 
érintésével. A kerékpárút nyomvonalán a régi Tokaji út területén lévő Aranyos-, 
Görbe- és Kis-hidak felújítását is el kellett végezni.  
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Mint ismeretes ezen hidak közül csak az Aranyos-híd volt használatban a másik 
két híd már életveszélyes állapotban volt. Az építés során a Rakamazi Közös 
Önkormányzati Hivatal szakemberei szakfelügyeletet végeztek, mely 
szakfelügyeletre feltétlenül szükség volt, s ezt a műszaki átadás-átvételi eljárás 
tapasztalatai is alátámasztották. 
Elmondható, hogy a kerékpárutat egyre többen és szívesen jó érzéssel veszik 
igénybe, mely elősegítheti városunk idegenforgalmának növekedését. Aki 
rászánja magát egy bicikli túrára e nyomvonalon láthatja milyen szép természeti 
területen van a mi városunk, melyre joggal lehetünk büszkék. Szeretném elérni, 
hogy közös erővel meg tudjuk védeni e környezetet, illetve itt is kérem Önöket, 
hogy segítsenek megvédeni a természeti környezetet, a létesítményt, mert sajnos 
már tapasztaltuk vandál kezek kézlenyomatát. (Sorompók, megrongálása, 
csavarok eltulajdonítása, szemetelés, stb.)  
 
A mai nap során közérdekű bejelentést kaptunk e-mailban, melyben azt kérte a 
bejelentő, hogy a kerékpárúttal kapcsolatos észrevételét a közmeghallgatáson 
ismertessem. A bejelentő leírta, hogy szinte napi szinten tapasztalható, hogy a 
tiltó tábla ellenére is többen robogóval, kismotorral, robbanó motoros 
kerékpárral használják azt. Azt is leírta, hogy már az ősz folyamán látható volt 
patkó nyom az út felületén, ami ha kikezdi az utat, hamar kátyúsodást okoz.  
Nem volt olcsó beruházás, és tudja, hogy kemény munkával teszik élhetőbbé a 
várost, ezért jelezné a lakosság felé, hogy tudjuk megóvni az épített értéket. A 
Tímár felé vezető kerékpárút már elég rossz állapotban van, azt a traktorok és 
természet már kikezdte. Egyetértek a bejelentővel, a kerékpárút nem a motorok, 
lovak közlekedését szolgálja, azt a funkciójának megfelelően kell használni. 
 
20.) Csapadékvíz elvezetés 
Városunk egyik legérzékenyebb területe a csapadékvíz elvezetési problémák 
megoldása. Sajnos ahhoz, hogy e téren teljes megoldás szülessen ezermillió 
forinton felüli beruházási forrásra volna szükség, amit városunk nem tud 
előteremteni. Az idén is próbálkoztunk külső kivitelezők bevonásával enyhíteni 
a problémákon, azonban a kapott magas árajánlatok miatt ezt el kellett vetnünk. 
Lehetőségeink szerint azonban, saját erőforrás felhasználásával és saját 
szakembereink közreműködésével sikerült a Buji, Rózsa, Hunyadi és a Szent 
István úton olyan helyeken a csapadékvíz elvezetési problémát megoldani, mely 
problémák már hosszú évekre visszavezethetőek voltak. Évközben folyamatosan 
végeztük a csapadékvíz rendszerek takarítását és egyéb kisebb rekonstrukciós 
munkálatok elvégzését. 
 
21.) Rakamaz-Tiszanagyfalu ivóvízminőség javító program. 
Környezeti és Energiahatékonysági Operatív Program éves fejlesztési keretének 
megállapításáról szóló 1084/2016. (II.29.) Korm. határozat alapján Rakamaz-
Tiszanagyfalu ivóvízminőség-javító program nevesített és kiemelt projekt.  



 789 

A tervezett beruházás célja, hogy az érintett területen elsősorban az öt, a 
vízminőséget kiemelten befolyásoló komponens (arzén, bór, fluor, nitrit, 
ammónium) vonatkozásában a szolgáltatott közműves ivóvíz minőség 
megfelelősége. A projekt 188.595.000.-Ft, melyhez önerő biztosítása nem 
szükséges. A projekt konzorcium vezetője a Nemzeti Fejlesztési Programiroda 
Nonprofit Kft. ki a támogatási szerződést aláírta. A projekt befejezésének 
várható ideje 2020. február 1.  
  
22.) Önkormányzati utak kezeléséhez, állapotjavításához, karbantartásához 
szükséges erő- és munkagépek beszerzése 
2017. évben Magyarország Kormányának a vidéki térségek kismértékű 
infrastruktúrájának és alapvető szolgáltatásainak fejlesztésére vonatkozó 
pályázati felhívása jelent meg. A felhívás célja a vidéki térségekben élők 
életminőségének javítása, az alapvető szolgáltatások elérhetőségének fejlesztése, 
a földrajzi mobilitás elősegítése, ezeken keresztül a térség gazdaságának 
fejlesztése. A pályázati lehetőséget kihasználva önkormányzati utak 
kezeléséhez, állapotjavításához, karbantartásához szükséges erő- és munkagépek 
beszerzésére nyújtottunk be pályázatot. A projekt keretében MTZ traktor, 
szárzúzó és padkakasza erő- és munkagépek beszerzése valósulna meg. A 
pályázat tervezett összköltsége 13.072.700.-Ft., melynek megvalósításához 25 % 
önerő, azaz 3.268.175.-Ft. biztosítása szükséges. A benyújtott pályázatról még 
nem született döntés. 
 
23.) Ady Endre úti Általános Iskola épületének korszerűsítése 
Az iskola intézményvezetője és helyettesei 2017. augusztus 1. napjától 
Lengyelné Luczián Zsuzsanna intézményvezető, Tilki Erika és Szűcs Szilvia 
intézményvezető-helyettesek. A pályázók pályázatait a képviselő-testület 
támogatta. Mindhármukat a szakmaiság, az elhivatottság, gyermekközpontúság 
jellemzi. Az önkormányzat együttműködik az iskola vezetésével, 
lehetőségeinkhez mérten segítünk az iskolának. Elvégeztük a piros iskola 
lapostető takarítását, a beázás megszüntetését, festést. Az első osztályosok 
részére az önkormányzat modern iskolapadokat biztosított. 
 
A Képviselő-testület pályázatot nyújtott be az Ady Endre úti Általános iskola 
épületének korszerűsítésére. A pályázat nyert 269.875.000.-Ft összegű vissza 
nem térítendő támogatásban részesült az önkormányzat. A pályázat benyújtása 
óta több, mint 1 év eltelt. Azóta az építőanyag árak, a munkabérek emelkedtek. 
A beruházás költségére ezek kihatással vannak. Csak bízni tudunk abban, hogy 
az elnyert pályázati forráshoz minél kisebb saját forrást kell biztosítania az 
önkormányzatnak. A tervezett fejlesztés keretében megvalósul az épület 
homlokzatának hőszigetelése, külső nyílászáróinak cseréje, felújítása, a fosszilis 
energia hordozó alapú hőtermelő berendezések és az épület helyiségeiben 
található hőleadók korszerűsítése (fűtéskorszerűsítés).  
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Megvalósul továbbá az iskola világítási rendszerének modernizálása, illetve a 
projekt arányos akadálymentesítése. A projekt célja egy olyan közszolgáltatási 
infrastruktúra fejlesztése, mely az azt igénybe vevő lakosság és az ott dolgozók 
számára szerethetőbbé és élhetőbbé teszi az ellátási helyet. További 
célkitűzésként merül fel, hogy az energetikai korszerűsítést követően az épület 
fenntartási költségei jelentős mértékben csökkenjenek illetve a megvalósult 
projektarányos akadálymentesítést követően javuljon a közszolgáltatáshoz való 
hozzáférhetőség. A felújítással az előzőeken túl javul a településkép és a 
lakossági megelégedettség. Jelenleg a megvalósítandó beruházás komplex 
kiviteli tervdokumentációjának a készítése folyik, a beruházás tervezett 
befejezése 2018. október 31. 
 
24.) Mini bölcsőde kialakítása 
Önkormányzatunk pályázatot nyújtott be mini bölcsődei férőhelyek 
kialakításának támogatására. Napjainkban egyre inkább tapasztalható az a 
társadalmi szülői igény, ami a 3 év alatti gyermekek intézményes ellátásának 
megoldását szorgalmazza, hiszen a kisgyermekes anyák egyre inkább és egyre 
korábban szeretnének visszakerülni a munkaerőpiacra. Ennek érdekében a 
gyermekek napközbeni ellátásához való hozzáférés lehetőségének szélesítését 
jelentené az új szolgáltatás infrastruktúrájának megteremtése. A Dózsa úti óvoda 
épületében egy csoportszoba megüresedett, ezért rendelkezésünkre áll a mini 
bölcsőde kialakításához szükséges csoportszoba, vizes blokk, öltöző helyiségek 
kialakítása. Az érintett épületrész új padlóburkolatot kap, új belső nyílászárók 
beépítésére kerül sor, a helyiségek fénycsöves megvilágítása helyett LED 
paneles világítás kerül kialakításra a teljes elektromos hálózat felújításával. A 
kialakítandó bölcsődei fürdőszobában 4 db h-m vizes kézmosó, 3 db WC és 1 db 
pelenkázó kerül elhelyezésre a szükséges kiegészítőkkel. A kialakítással érintett 
helyiségek új belső festést kapnak. A pályázat teljes összköltsége 10.030.667.-
Ft, melynek megvalósításához 501.534.-Ft önerő biztosítása szükséges. A 
pályázat elbírálása várhatóan még 2017. évben megtörténik. 
 
Összegezve megállapítható, hogy jó úton halad az önkormányzat és jó úton 
haladnak az intézményeink is. Mind az önkormányzati gazdálkodás, mind a 
fejlesztések jó kezekben vannak. 2014-ben a Képviselő-testülettel azt vállaltuk, 
hogy mindent megteszünk azért, hogy felhozzunk a települést oda, hogy egy 
biztonságosabb, élhetőbb és stabil gazdálkodással rendelkező település legyen, 
hiszen ez a település volt már ilyen hosszú ideig. Mindenki láthatja, hogy az 
önkormányzat a településen mennyi mindent fejlesztett, van és volt is mit 
csinálni. Ne csak azt nézzük, hogy hová jutottunk el, hanem jusson eszünkbe az 
a szint, hogy honnan indultunk el és mit értünk el közösen. A jövőben én is és a 
Képviselő-testület is tisztán, tervszerűen céltudatosan fog gazdálkodni.  
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Lehet, hogy valakinek, vagy valakiknek ez nem tetszik, de én erre vállaltam 
kötelezettséget és ezt fogjuk teljesíteni. Én is szeretném, ha minden egyszerre 
megvalósulna, de ez még egy hosszú folyamat, mert mindig van mit tenni, akkor 
is, ha például egy turisztika nem önkormányzati feladat. Mégis csinálni kell, 
mert kötelezettség. Mi mindent megtettünk feltétlen erőkifejtéssel és teljes 
hűséggel a településért. Tájékoztatómat Márai Sándor szavaival szeretném zárni: 
„A hazafiak riszálják magukat, énekelnek, szavalnak, esküdöznek. De csak 
egyfajta igazi hazafiság van: ha valaki ott, ahol éppen van, teljes hűséggel és 
feltétlen erőkifejtéssel helytáll a munkájában. Ennek visszaható ereje van a 
hazára. Minden más csak vásári mutogatás és tányérozás.” Köszönöm szépen a 
figyelmet. 
 
 
A beszámolóban nem tértem ki a Nagyteknősbéka házban végzett 
munkálatokról. Átadom a szót Takácsné Bánlaki Anikó alpolgármester 
asszonynak, hogy egy virtuális tárlat keretében vezesse végig az itt jelenlévőket. 
 
Takácsné Bánlaki Anikó: 
„Higgy a szívedben és a saját jóságodban, mert ha így teszel, mások is ezekben 
fognak hinni.”, ezek voltak polgármester úr utolsó diaképein. Én úgy folytatnám 
polgármester úr szavait: Higgy a csodában, mert teli van vele az élet. Tisztelt 
rakamazi lakosok! E nélkül a hit nélkül, nem is lehetett volna az elmúlt három 
évet végigcsinálni. Talán senki nem hitt benne, hogy elkészül. Talán már 
mindeninek elege is lett belőle, talán már mindenki a botrányt látta körülötte. De 
attól még a miénk. Ezalatt a három év alatt mi magunk is sokszor feltettük a 
kérdést, átok, vagy áldás? Én ma úgy fogalmaznák, hogy teher az 
önkormányzatnak, de áldás nekem, és így közvetve a településnek is. Áldás 
azért, mert ezalatt az idő alatt olyan emberek fogadták örökbe városunkat, mint 
Mónus József sokszoros távlövő világbajnok, Petraskó Tamás a Magyar Kultúra 
lovagja, Bíró András Zsolt és a Magyar Turán Alapítvány, Dr. Lovász Emese 
régész asszony, de ide sorolhatnám azokat az önkénteseket, akik adománnyal, 
felajánlással, önkéntes munkával nap, mint nap segítették, segítik a munkánkat. 
Nélkülük nem valósulhatott volna meg mindaz, amit ma láthat a látogató a 
Nagyteknős Látogatóközpontban.  Áldás vagy átok tehát? Erre a kérdésre csak a 
jövő fog tudni válaszolni. A mi feladatunk a vállalt kötelezettségek teljesítése. 
Mit vállaltunk 2014-ben? Azt, hogy ezt a projektet befejezzük, s a várost nem 
sodorjuk olyan helyzetbe, hogy visszafizetési kötelezettsége keletkezzen.  Mit 
kellett ehhez tenni a lakosság megterhelése nélkül? Olyan tartalommal kellett 
megtölteni, aminek segítségével a vállalt, merész indikátorok teljesíthetők. A 
vállalás ugyanis az előző városvezetés részéről igen bátor volt: 10 új munkahely, 
illetve az ötödik év végére 78.750 látogató.  
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Pályázni kellett tehát turisztikai beruházásra, hiszen erre forrása, kapacitása az 
önkormányzatnak nem volt, hiszen már a befejezés is súlyos anyagi terhet 
jelentett. Pályáztunk. Tudjuk, hogy a beadott turisztikai pályázatok közül 
dobogós helyen volt az önkormányzat pályázata, a megálmodott geológiai 
élménycentrum. Sajnos amit mi kigondoltunk, annak fő elemei máshol fognak 
megvalósulni. Rövid idő alatt, s azért, mert képviselői eskünket erre tettük le, 
újabb ötlet született, amelyet bevallom: a dac, s a következő gondolat ihletett, 
amit Talleyrand mondott Napóleonnak: „Vedd el egy nép múltját, és azt teszel 
vele, amit csak akarsz”. Hát mi nem hagyjuk! A gyökértelen emberrel bárki 
bármit megtehet, elhitethet. A gyökértelen embert gyerekjáték irányítani, 
megvezetni és a saját testvérei ellen hangolni. A gyökértelen embernek nincs 
honnan táplálkoznia, hiszen a növény is ha elvágják gyökereit elpusztul. A múlt 
gyökerei azok, melyek megtarthatnak minket a jelenben, ezáltal biztosítva 
további fejlődésünket, és adnak értelmet a jövőnknek. Mert ha van mit 
továbbvinnünk, akkor van értelme annak, hogy mindezt a magunk életével 
gazdagítva átadhassuk utódainknak.  
Kérem tartsanak velem az Őseink emlékei X. századi kiállításra, melyet a 
következő gondolat jegyében építettünk fel önerőből, önkéntesek és jó szándékú 
igaz magyar emberek anyagi és erkölcsi támogatásával.  
„Ahhoz, hogy tudjuk kik vagyunk, tudnunk kell, honnét jövünk. 
S ha tudjuk, hogy honnét jövünk, már nem csak azt tudjuk,  
Hogy kik vagyunk, de azt is, hova tartunk.”  
Hát mi tudjuk hová tartunk! 
 
(Diavetítés) 
 
A galériában Somogyi Győző Kossuth-díjas festő-és grafikus művész kézzel 
festett történelmi zászlói láthatók a IX. századtól a XV. századig. Egyedülálló 
gyűjtemény ez, nincs még egy ilyen gyűjtemény az országban. Rakamaz Város 
Önkormányzatának a tulajdona. Láthatók a gyermeklélek tükörképei, azok a 
pályamunkák, amelyek a Turul ünnep rajzpályázatára érkeztek hozzánk. Emese 
álma – a turul egyik legismertebb említése, a magyar eredettörténet egyik 
legismertebb mondája, amiben a mi turulmadarunk jövendöli meg Emese 
gyermekének, Álmosnak a születését. Ezer éves múltunk bizonyítékai: Kik 
vagyunk? Honnan jöttünk? Ezekre a kérdésekre a levéltárak, a múzeumok, 
régészek, a tudósok adhatnak választ. Ha kíváncsiak vagyunk rá.  
Rakamazon vajon hány utóda élhet valamelyik honfoglaló ősünknek, vajon kik 
vagyunk? Honnan jöttünk? Számít ez ma egyáltalán? Van-e nemzeti 
öntudatunk? Büszkék vagyunk-e családunkra? Büszkék vagyunk-e közeli és 
távoli őseinkre? Büszkék vagyunk-e magyarságunkra? Mi szeretnénk azt is  
megmutatni ezzel a kiállítással, hogy  mennyi mindent köszönhet nekünk, 
magyaroknak Európa.  
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Szeretnénk, ha tőlünk elmegy a kedves látogató, emelje fel a fejét, s legyen 
büszke arra, hogy 1000 évnél is régebb óta ezen a földön élünk. Mi azt 
szeretnénk, ha a rakamaziak büszkék lennének 1000 éves múltjukra.  Az 
irodalom szavainak a segítségével:  
„... van egy hely a földön, ahol megszületünk, megtanulunk egy nyelvet és 
fölfedezzük, hogyan boldogultak őseink a nehézségekkel. Eljön az idő, 
amikor felelősek leszünk ezért a helyért.” Felelősek vagyunk 
mindannyian…. 
Felelősségünk abban rejlik, hogy adjuk át mindazt, amit tudunk arról a helyről, 
ahol élünk. 
Táltos: 
Őseinknek a természettudományokban járatos, tudós, gyógyító papjaik -
 táltosaik - voltak. A táltoshoz hozzátartozik a tudás, a másikról való 
gondoskodás (tehát a gyógyítás), a természetfölötti erők (gyógyfüvek, 
sugárzások stb.) felismerése és használata. Tudásuk messze meghaladta az 
átlagemberét, szinte természetfelettinek tűnt. A látogatónk kipróbálhatja, 
megtapasztalhatja a táltosdob rezgését. 
Életfa, világfa 
Minden növényi ábrázolás közül az életfa a legösszetettebb és legegyetemesebb 
jelentésű. Utal életre és halálra, az örök fejlődésre és növekedésre, a folytonos 
megújulásra.  
A magyar hiedelemvilág "csudálatos fája", "égigérő" vagy "tetejetlen" fája nem 
egyéb, mint a táltoshitű népek világfája, amely összeköti az alsó (a földalatti-), a 
középső (a földi-) és a felső (túl-)világot. Az Égig érő fa csodálatos 
népmesénkben is megmaradt. Kiállításunkon a látogató a kívánságát 
megfogalmazva egy szalagot köthet a fára. Arra biztatjuk, hogy ha teljesült a 
vágya, jöjjön vissza hozzánk, keresse meg a szalagját és kössön másikat a 
helyére. 
A Magyar-Turán Alapítvány a rendelkezésünkre bocsátotta teljes berendezéssel 
együtt a Magyarországon egyedülálló nemezjurtát, s a rakamazi hajfonatkorong 
az eredetivel szinte azonos másolatát.  
Felidéznek egy kort a magyarok életéből, a néppé, nemzetté válásunk korát, az 
Álmos vezér és fia Árpád fejedelem vezette honalapításunk mozgalmas 
évtizedeit. 
Felidéznek egy földi és égi világot, egy nagyon erős hitet és élő kapcsolatot a 
természettel és a mindeneket Teremtővel. Felidéznek egy egységes, tartalmas, 
gazdag kultúrát, ami erős értékrendet hagyott az utókorra és ez napjainkig együtt 
tartotta a magyarságot. Ezzel a kiállítással az a célunk, hogy minél többen 
láthassanak bele dicső elődeink életébe, értsék meg a 30-40 emberöltővel 
ezelőttről ránk maradt hagyatékot. Bemutatjuk mindezt úgy, hogy közben a 
gyermek cselekszenek, játszanak, régészkednek, zenélnek és mosolyognak.  
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2017. szeptember 29-én nyitottuk ezt a kiállítást. 2 hónap alatt 2400 látogató 
volt, 2400 mosolygó gyerek. Volt vendég Indiából, Costa Ricából, Mexikóból, 
Thaiföldről, Portugáliából, Törökországból, Finnországból, Belgiumból, 
Lengyelországból, Svájcból s messzi magyarországi településekről, mint Győr, 
Sopron. De járnak rendszeresen a tokajiak, a nagyhalásziak, kisvárdaiak. 
Szeretnénk, ha jönnének a rakamaziak is! Mert kiállításunk fő gondolta: együtt 
erő vagyunk, szerteszét pedig gyöngeség! Várom szeretettel Önöket a 
Nagyteknősben. 
 
Bodnár László polgármester: 
Köszönöm szépen alpolgármester asszony tájékoztatását. Az alpolgármester 
asszony által elmondott sikereket az önkormányzat csak a Képviselő-testület 
egységességével érhette el. Nem lehet az, hogy szerte szét megyünk, hanem egy 
célért, Rakamazért tevékenykedünk. Úgy gondolom azonban, hogy nem csak a 
Képviselő-testületnek kell ezért összefogni, hanem a lakosságnak is kell 
bennünket támogatni. Ez az egység, amit 2014-ben megteremtettünk, 
megértettük, sokan megértették azt, hogy erő csak akkor van a feladatok 
elvégzésére, hogyha összefogunk. Ezt az összefogást kérem a jövőben is. 
Köszönöm szépen. 
 
H o z z á s z ó l á s o k : 
 
Tóth Kálmánné rakamazi lakos: 
Köszönetet szeretnék mondani polgármester úrnak, jegyző úrnak és a Képviselő-
testület minden tagjának, hogy épül, szépül Rakamaz. Köszönet azért is, hogy 
gondoskodnak az öregekről. A magam és sok-sok 60 év feletti idős ember 
nevében szeretném megköszönni az élelmiszercsomagot, amit biztosítottak a 
számunkra. Szeretnék köszönetet mondani azért is, hogy a Görögkatolikus 
Egyházközség részére a kialakítani tervezett kápolnába elhelyezendő harang 
vásárlásához támogatást nyújtottak. 
 
Bodnár László polgármester: 
A magam és a Képviselő-testület nevében köszönöm szépen, jól esnek az 
elismerő szavak, a visszajelzések. Ez a Képviselő-testület azt vállalta fel, hogy 
részesei legyünk a településnek. Szeretnénk hozzájárulni nem csak a gyerekek, 
hanem a 60 éven felüliek mindennapi életéhez. A gyerekek részére már három 
éve biztosítja a Képviselő-testület a támogatást, most szélesedett a 
támogatandók köre és mértéke, mert ezt fontosnak tartjuk.  
 
Kelemen Krisztina rakamazi lakos: 
Én nem olyan régen költöztem vissza Rakamazra és azt tapasztaltam, hogy 
látványosan fejlődik Rakamaz. Köszönet ezért az önkormányzatnak. 
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Véleményem szerint azonban hiányzik a településről egy szép játszótér, hogy a 
gyerekeknek ne kelljen más településre átjárniuk a játszótérre. Másik 
problémám a közterületen történő szemetelés. Borzasztó végigmenni az utcákon 
és látni, hogy mennyi szemét van a közterületen. Arra kérem a lakosságot, ne 
szemeteljenek a közterületeken.  
 
Bodnár László polgármester: 
Játszótér található a településünkön a Kálvária-parkban, de igaza van abban, 
hogy kellene még a település más részére is. Az iskola mellett található nagyobb 
gyerekek számára kiépített kondipark kihasználatlan, azt nem sokan veszik 
igénybe. A Bocskai-Árpád út kereszteződésénél is volt játszótér, azonban az 
megszüntetésre került. Közterületi játszótér kialakításának azonban szigorú 
előírásai vannak, oda csak bevizsgált eszközöket lehet kihelyezni. A játszótéri 
eszközök bevizsgálása viszont nagyon sokba kerül, szinte többe, mint maga az 
eszköz. Amennyiben játszóteret építünk, az olyan legyen, hogy ott a gyerekek 
biztonságban legyenek. Az önkormányzat feladatait figyelembe véve van hová 
fejlődni, van mit még elvégeznünk, azonban a fontossági sorrendet be kell 
tartani. A játszótér kialakításának lehetőségeit meg fogjuk vizsgálni. 
 
A közterület tisztántartását az önkormányzati dolgozók végzik, akik bizonyára 
méltatlannak találják, hogy más után kell szedniük a szemetet. Tiszteljük meg a 
másik embert azzal, hogy ne kelljen helyettünk másnak felszednie a szemetet. 
Igyekszünk arra, hogy a közfoglalkoztatás keretében a szemetet összeszedve, 
elszállítva szebbé tegyük a települést. 
 
 
A Képviselő-testület és a lakosság részéről egyéb kérdés, észrevétel a napirendi 
pont kapcsán nem merült fel, ezért Bodnár László polgármester az alábbi 
határozat-tervezetet bocsátotta szavazásra: 
„A Képviselő-testület 
Bodnár László polgármesternek a Rakamaz Város Önkormányzata 2017. évi 
tevékenységéről, a 2018. évi terveiről szóló beszámolóját tudomásul veszi.”  
 
 
A Képviselő-testület 6 igen szavazattal egyhangúlag az alábbi határozatot hozta: 

 
Rakamaz Város Önkormányzatának 

194/2017. (XII.11.) KT. 
h a t á r o z a t a  

 
tájékoztató az önkormányzat 2017. évi tevékenységéről,  

a 2018. évi terveiről 
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A Képviselő-testület 
 
Bodnár László polgármesternek a Rakamaz Város Önkormányzata 2017. évi 
tevékenységéről, a 2018. évi terveiről szóló beszámolóját tudomásul veszi. 
 
 
3. napirendi pont: Közérdekű bejelentések, javaslatok tétele. 
 
 
A napirendi pont keretében közérdekű bejelentés, javaslat nem történt.  
 
 
 
Bodnár László polgármester: 
2017. december 15-én pénteken 18 órakor a Római Katolikus Nagytemplomban 
kerül megtartásra a karácsonyi ünnepség, melyre tisztelettel meghívom a város 
lakosságát. A gyermekek, felnőttek készülnek az ünnepségre, ezért akinek 
lehetősége van rá, vegyenek részt az ünnepségen.  
A magam és a Képviselő-testület nevében kívánok a település lakosságának 
kellemes karácsonyt és békés, boldog új évet. 
 
 
Ezt követően Bodnár László polgármester 1915 órakor a közmeghallgatást és 
városgyűlést bezárta. 
 
 
 

K.m.f. 
 
 
 

Bodnár László     Dr. Kóder László 
                      polgármester            jegyző 
 
 
 

Takács Tibor    Takácsné Bánlaki Anikó 
jegyzőkönyv-hitelesítők 


